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25 lat SM „Na Skarpie”
Rozmowa z Wojciechem 

Pronobis, prezesem 

Spó dzielni Mieszkaniowej 

„Na Skarpie” 

- Panie Prezesie, 15 

lat temu obj  Pan 

funkcj  prezesa SM ‘NA  

SKARPIE”. Czy  mo e

Pan wróci  pami ci  do 

tych chwil?

- Stanowisko prezesa obj em 21 pa -

dziernika 1992 roku. Wówczas by em

kolejnym z rz du prezesem tej zacnej 

spó dzielni, co wiadczy o oczywi cie

o jej o g bokim kryzysie samorz do-

wym i ekonomiczno – finansowym. 

Dodam, e do 1989 roku spó dziel-

nia rozwija a si  w sposób dynamicz-

ny. Na  prze omie lat 80 i 90-tych roz-

wój spó dzielni spowolni y zmiany sys-

temowe w Polsce i za amanie gospo-

darki kraju. W sk ad Rady Nadzor-

czej wybrano osoby, które nie sprosta-

y wymogom tzw. nowej rzeczywisto-

ci. Wskutek  z ego zarz dzania spó -

dzielnia prze ywa a zapa .   Pogor-

szy  si  stan techniczny budynków, a w 

sferze ekonomicznej spó dzielni  gro-

zi o bankructwo. Niektórzy cz onko-

wie Rady Nadzorczej optowali za jej   

podzia em na mniejsze Spó dzielnie.

Wg obiegowej opinii uznano spó dziel-

ni   za „ ywego trupa którego nie war-

to reanimowa ”.  Mnie mia a przypa

w udziale rola tego, który tylko z o y

swój podpis pod decyzj  ludzi, którzy 

ewidentne dzia ali na szkod  spó dziel-

ni maj c na uwadze swój w asny inte-

res czyli zapewnienie sobie stanowi-

ska w nowoutworzonych w ten sposób 

ma ych spó dzielniach. Czu em rozgo-

ryczenie i al, e tacy ignoranci dobra 

ogó u d  do likwidacji  jednej z naj-

pi kniejszych spó dzielni w kraju, ma-

lowniczo po o onej na  Skarpie Wi la-

nej, w ród zieleni, lasów – spó dzielni

przysz o ci.

Pami tam i zapewne wiele osób za-

mieszkuj cych na terenie osiedla pa-

mieta tak e, e kompleksowa reali-

zacja budownictwa mieszkaniowego 

wraz z obiektami towarzysz cymi i in-

frastruktur  techniczn , a tak e uk a-

dem komunikacyjnym realizowana 

przez SM „Na Skarpie” stanowi a ewe-

nement lat osiemdziesi tych w Polsce.

-  Uda o si  uratowa

spó dzielni .
-  Odpowiem, e uda o mi si  przy wspar-

ciu osób oddanych tej spó dzielni J  ura-

towa , ale Jej wrogowie do dzi  nie z o-

yli broni i nadal próbuj   szkodzi  na 

ró nych p aszczyznach. Zdumieniem 

napawa fakt, e na  szcz cie nieliczni 

z nich, reprezentuj  nas np. w organach 

samorz dowych  inspiruj c do podejmo-

wania cz sto decyzji godz cych  w inte-

res nas mieszka ców osiedla. W efekcie 

przegrywaj  z w a ciw   postaw  innych. 

Niesmak mój wywo uje fakt, e do swo-

ich niecnych poczyna   wykorzystuj  au-

torytet ko cio a graj c na najwy szych 

uczuciach ludzi, dziel c si  swoj  b d-

n  interpretacj  faktów wiadcz c  o 

braku wiedzy merytorycznej w wa nych 

dla mieszka ców sprawach.

- Panie Prezesie, 

wnioskuj , e w zwi zku

z powy szym pocz tki

Pa skiego „urz dowania” 

by y trudne?

- Potraktowa em sprawowanie funkcji 

Prezesa jako misj  w swoim yciu, za-

wodowe wyzwanie. Na pocz tku nie 

mia em bowiem zast pców, g ówne-

go ksi gowego i pozosta e stanowiska, 

równie wa ne dla prawid owego funk-

cjonowania organizacji by y tak e nie 

obsadzone. Prac  zacz em wi c od 

kompletowania za ogi, ludzi meryto-

rycznie  przygotowanych, o wysokiej 

kulturze osobistej niezb dnej w naszej 

pracy, na których móg bym zwyczaj-

nie polega . Nam wszystkim przy wie-

ca a wspólna idea – praca na rzecz 

spó dzielni, dobra  jej cz onków. Ce-

chowa a nas ogromna charyzma w 

pokonywaniu trudno ci.  Substancja 

mieszkaniowa by a w op akanym sta-

nie. Nie istnia  praktycznie  fundusz 

remontowy, ciekn ce dachy dawa y

si  we znaki mieszka com, którzy  do-

s ownie bombardowali nas telefonami, 

zg aszaj c swoje, delikatnie rzecz uj-

muj c, pretensje i niezadowolenie. A

trudno w to uwierzy  prawda? No có .

Jestem cz owiekiem, który wychodzi 

z za o enia, e przy wyt onej pracy 

podpartej zapa em i odrobin  chocia -

by idealizmu, nie ma rzeczy  niemo li-

wych. Po dziesi ciu latach wyt onej 

pracy wszystkich pracowników, ich za-

pa owi, nasza spó dzielnia sta a si  jed-

n  z najbardziej wyró niaj cych si  w 

regionie. Nie ukrywam, e korzysta-

j c ze swoich umiej tno ci mened er-

skich uda o mi  si  pozyska  dotacj

z Ministerstwa Budownictwa, która w 

znacznym stopniu  przyczyni a si  do 

poprawy stanu technicznego naszych 

zasobów (np. w 80%  wówczas pokry a

wydatki na docieplenie szczytów). Ju

10 lat temu uporali my si  jako jedni z 

pierwszych spó dzielni w kraju z  pro-

blemem uciekaj cego ciep a. Korzy-

staj c z tego, e nasza sytuacja  finan-

sowa uleg a znacznej poprawie zrów-

nowa yli my je.  By a to wr cz stra-

tegiczna decyzja, która zaowocowa a

w efekcie tym, e  posiadamy wg ana-

liz porównawczych z innymi spó dziel-

niami,  najta sz  stawk  za ogrzewa-

nie w Toruniu.

  - Nawi za  Pan Prezes do 

polityki i strategii firmy. 

Czy  móg bym prosi  o

przybli enie ?

Polityka i strategia firmy oparte s  na 

idei „Spó dzielnia przyjazna mieszka -

com”.  Kieruj c si  zarówno misj  jak 

i wizj  organizacji, bior c pod uwag

warto ci wynikaj ce z podstawowych 

za o e  d ymy do doskonalenia si

w zakresie zaspakajania potrzeb i ocze-

kiwa  mieszka ców. SM „Na Skarpie” 

jako w a ciciel – zarz dca i administra-

tor nieruchomo ci realizuje strategi

rozwoju tj.utrzymania wysokiej pozycji 

na rynku zarz dzania i  administracji 

nieruchomo ciami poprzez :

- w a ciwe rozpoznawanie potrzeb 

mieszka ców i dostarczanie w oczeki-

wanym terminie wysokiej jako ci  us ug

- doskonalenie systemu zarz dzania

- okre lenie kompetencji i odpowie-

dzialno ci wszystkich pracowników  

Spó dzielni

- maksymalne zaanga owanie i opty-

malne wykorzystanie potencja u inte-

lektualnego pracowników 

cd.  na nast pnej stronie


